
SEYCHELLES  

 

Continuing supporting implementation of the 
Seychelles National Climate Change Strategy (Phase II) 
DURATION 2015-12-01 to 2021-04-01 

CRIS DCI-ENV/2014/034-967 

GEOGRAPHICAL SCOPE National 

REGION Africa 

COUNTRY GROUP SIDS 

COUNTRY Seychelles 

TOTAL BUDGET (in mEUR) 3 

INITIAL GCCA/GCCA+ CONTRIBUTION (in mEUR) 3 

AID DELIVERY MODALITY Project 

MANAGEMENT MODE Indirect management to partner countries (or to bodies designated by them) 

EU DELEGATION Mauritius 

GCCA+ PRIORITY AREA 

 Climate adaptation (GCCA)  

 Climate change mainstreaming and poverty reduction (GCCA+) 

 Mainstreaming in budgetary systems (GCCA) 

 Mainstreaming in monitoring systems (GCCA) 

 Mainstreaming in policies, strategies, plan (GCCA) 

SECTORS 

 Energy 

 Environment and natural resources (including forestry) 

GOOD PRACTICES1  
• Climate change mainstreaming (in sectors, in planning, in the budget, in M&E) 
• Coastal management 

 
1 "Good practices” is a GCCA internal tagging system that highlights project contribution to specific subjects 
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SDGs 
Climate action 

IMP LEMENTING PARTNERS (CONTRACTORS) 
United Nations Development Programme 

KEY GOVERNMENT COUNTERPART 
Ministry of Environment and Energy   
OTHER GOVERNMENT COUNTERPART OF PARTICULAR INTEREST 
Ministry of Foreign Affairs 

COUNTRY CONTEXT 

A leading voice among Small Island Developing States (SIDS) and consisting of more than 116 islands, 
the Seychelles archipelago expects to be hit hard by the impacts of climate change. These impacts 
include floods, sea level rise and coastal erosion, droughts, together with tropical storms and cyclones 
set to become more frequent and intense. 

Coral reefs, for example, protect the islands, attract tourists from around the world, and nurture the 
archipelago’s world class fisheries and biodiversity. But these reefs are increasingly threatened by rising 
sea surface temperatures and changes to the ocean’s chemistry. 

The Indian Ocean nation is taking action to counter the negative impacts of global warming, in terms 
of both practical action on the ground and within the framework of international processes. 

Seychelles aims towards sustainable development, as reflected in its national climate change strategy 
(SNCCS, 2009), the National Energy Policy (2010), and the new Seychelles Sustainable Development 
Strategy (SSDS 2011-20). 

OVERALL OBJECTIVE 

The overall objective is to ensure that the people, economy and environment of the Seychelles are able 
to adapt to, and develop resilience to, climate change and its effects, thereby safeguarding the sustainable 
development of the Seychelles.  

SP ECIFIC OBJECTIVES 

The specific objective is to contribute to the implementation of the Seychelles Climate Change Strategy, 
through strengthening the climate change sector policy framework, and supporting adaptation to 
climate change in coastal areas. 

EXP ECTED OUTPUTS 

• Strengthen the climate change sector policy framework in the Seychelles 
• Support adaptation to climate change in vulnerable coastal areas  

MAIN ACTIVITIES 

Component A - strengthening the climate change sector policy framework 

1) Sub-result A1: Aligned and mainstreamed Climate Change Strategy 

• Action A.1.1. Harmonizing the climate change strategy (SCCS 2009) goals and actions with the 
Sustainable Development Strategy 2011 (SSDS) 



• Action A.1.2. Classifying climate related financial allocation from investment plans, budgetary 
expenditures, targets and monitoring indicators in sectors in line with SCCS/SSDS. 

2) Sub-result A2: Improved climate governance and accountability. 

• Action A.2.1. Establishing and adopting of a new Performance Assessment Framework (PAF) for 
the implementation of the climate change strategy; and creating a monitoring and evaluation 
system harmonized with the Monitoring and Evaluation (M&E) system for the implementation of 
the SSDS, 

• Action A.2.2. Increasing alignment & coordination of donor financial and technical contributions 
to government in the sector and setting up of a coordination mechanism with donors, 

• Action A.2.3. Strengthening the National Climate Change Committe and key stakeholders to 
improve the coordination, steering & monitoring of the sector, in the framework of the SSDS; 

3) Sub-result A3: Improved capacity of the Government of the Seychelles to plan for, access, deliver,  
monitor and report on climate finance. 

• Action A.3.1. Improving tracking systems for climate change finance to enhance efficiency and 
effectiveness of strategies, based on analysing climate change related public expenditure 

• Action A.3.2. Conducting a Climate Public Expenditure and Institutional Review (CPEIR) 
• Action A.3.3. Preparing a Medium Term Expenditure Framework (MTEF) for the sector 

4) Sub-result A4: Enhanced sector institutional and organisation capacity to support the implementation 
of climate action, principally at MEE level 

• Action A.4.1. Implement a capacity building programme for the sector, focused on Ministry of 
Environment and Energy 

• Action A.4.2. Improve the capacity of the Ministry of Environment and Energy on Coastal 
Adaptation 

Component B - supporting adaptation to climate change in vulnerable coastal areas (UNDP) 

1) Sub-result B1: Integrated Shoreline Management plan in place 

Action B.1. production of Integrated Shoreline Management Plan, including large-scale assessment of 
erosion and flood risk of the project area 

2) Sub-result B2: Enhanced hydrological dynamics and productivity of stream channels and wetlands 
and increased flood buffering capacity 

Action B.2. Hydrological and topographic studies; rehabilitation and enlargement of input and output 
channels; design and installation of tidal sluice gates systems and associated infrastructure; key drains 
construction; stream channel and wetlands rehabilitation and enlargement/extension and shoreline 
landscaping; 

3) Sub-result B3: Enhanced beach berms 

Action B.3. Reshaping the beach berm, stabilizing and planting for ecosystem and flood protection, sand 
nourishment of the beach as required. 

4) Sub-result B4: Mitigated effects of coastal flooding / saltwater contamination 



Action B.4. Salinization control measures of the aquifer and wetlands and enhancement of farm ponds 
and wetlands productivity; strengthening of maintenance & management capacity. 

MAIN ACHIEVEMENTS 

[Final reporting 07/2020] 

• Activities with respect to reviewing and harmonising the Seychelles Climate Change Strategy 
(SCCS) published in 2009 with the Seychelles Sustainable Development Strategy (SSDS) published 
in 2011 were addressed throughout the project 

• Reviewing and updating the Seychelles Climate Change Strategy was a continuous process during 
the project  

• Support provided for a detailed climate change screening of 19 sector plans that provided a key 
input into the National Development Strategy. 

• Although not foreseen in at the outset, the GCCA+ project provided significant support in the 
development of a new Climate Change Policy culminating in the approval of the Policy by the 
Cabinet of Ministers. 

• An initial classification scheme for climate-related financial allocations in Seychelles has been 
developed. It includes guidelines that can be applied by government officials and also non-state 
actors whose remit includes climate-relevant expenditures.   

• The GCCA+ Report: “Seychelles Climate Change Strategy Interim Update” provides a foundational 
element for a Performance Assessment Framework. Also, in support of the development of the 
performance assessment framework an analysis of the Programme Performance Based Budgeting 
(PPBB) system based on publicly available information was undertaken.  

• A system of ‘climate markers’ for use in national budgeting in Seychelles have been developed.  
Tailored guidelines for assigning climate markers to specific expenditures by institutional entities 
in Seychelles were also produced by the project.  

• The project undertook a Climate Public Expenditure and Institutional Review (CPEIR). This is a 
diagnostic tool used to assess opportunities and constraints for integrating climate change concerns 
into national and sub-national budget allocation and expenditure processes.  

• Support to the Ministry of Finance, Trade and Economic Planning and the Ministry of 
Environment, Energy and Climate Change in developing a Medium-Term Expenditure 
Framework (MTEF) for the climate sector.  

• The project undertook a Climate Change Capacity Needs Assessment (CNA) and elaborated a 
Capacity Building Plan  

• A total of 23 training workshops attended by 575 participants were delivered during the project. 
• The project conducted an organisational operational and management assessment for the Ministry 

of Environment, Energy and Climate Change. 
• One Shoreline Management Plan is completed. 

GCCA+ Community https://europa.eu/capacity4dev/gcca-community  

About GCCA+ https://ec.europa.eu/international-partnerships/programmes/global-climate-change-
alliance-plus-gcca_en 
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SEYCHELLES  

 

Continuer à soutenir la mise en œuvre de la stratégie 
nationale sur le changement climatique des 
Seychelles 
DURÉE 2015-12-01 à 2021-04-01 

CRIS ENV/2014/034-967 

ÉTENDUE GÉOGRAPHIQUE National 

RÉGION Afrique 

GROUPE DE PAYS PEID 

P AYS Seychelles 

B UDGET TOTAL (in mEUR) 3 

CONTRIBUTION INITIALE DE L’AMCC/AMCC+ (in mEUR) 3 

FORME D’AIDE Projet 

MODE DE GESTION Gestion indirecte au pays partenaire (ou aux organismes désignés par ce dernier) 

DÉLÉGATION DE L’UE Mauritius 

DOMAINE PRIORITAIRE AMCC+ 

 Adaptation au changement climatique (AMCC) 

 Intégration systématique du changement climatique et de la lutte contre la pauvreté (AMCC+) 

 Intégration dans les systèmes budgétaires (AMCC) 

 Intégration dans les systèmes de surveillance (AMCC) 

 Intégration dans les politiques, stratégies et plans (AMCC)  

SECTEURS 

 Énergie 

 Environnement et ressources naturelles 
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B ONNES PRATIQUES1  
• Intégration du changement climatique (dans des secteurs, la planification, le budget, le suivi et 
l’évaluation) 
• Gestion côtière 

INTERLOCUTEUR PRINCIPAL DU GOUVERNEMENT 
Programme des Nations unies pour le développement 

P ARTERNAIRE DIRECT AU SEIN DU GOUVERNEMENT 
Ministère de l’Energie et de l’Environnement 

AUTRE PARTERNAIRES GOUVENRAMENTAUX D'INTÉRET PARTICULIER 
Ministère des Affaires étrangères 

CONTEXTE NATIONAL 

L'archipel des Seychelles, qui compte plus de 116 îles, est l'une des principales voix des petits États 
insulaires en développement (PEID) et s'attend à être durement touché par les conséquences du 
changement climatique. Ces impacts comprennent les inondations, l'élévation du niveau de la mer et 
l'érosion côtière, les sécheresses, ainsi que les tempêtes tropicales et les cyclones qui devraient devenir 
plus fréquents et plus intenses. 

Les récifs coralliens, par exemple, protègent les îles, attirent des touristes du monde entier et favorisent 
la pêche et la biodiversité de classe mondiale de l'archipel. Mais ces récifs sont de plus en plus menacés 
par la hausse des températures à la surface de la mer et par les modifications de la chimie de l'océan. 

La nation de l'océan Indien prend des mesures pour contrer les effets négatifs du réchauffement 
climatique, à la fois en termes d'actions concrètes sur le terrain et dans le cadre de processus 
internationaux. 

Les Seychelles visent un développement durable, comme en témoignent leur stratégie nationale sur le 
changement climatique (SNCCS, 2009), leur politique énergétique nationale (2010) et leur nouvelle 
stratégie de développement durable (SSDS 2011-20). 

OB J ECTIF GLOBAL 

L'objectif général est de faire en sorte que la population, l'économie et l'environnement des Seychelles 
soient en mesure de s'adapter et de développer une résilience au changement climatique et à ses effets,  
préservant ainsi le développement durable des Seychelles. 

OB J ECTIFS SPÉCIFIQUES 

L'objectif spécifique est de contribuer à la mise en œuvre de la stratégie des Seychelles en matière de 
changement climatique, en renforçant le cadre politique du secteur du changement climatique et en 
soutenant l'adaptation au changement climatique dans les zones côtières. 

RÉSULTATS ATTENDUS 

• Renforcer le cadre de la politique sectorielle en matière de changement climatique aux 
Seychelles 

• Soutenir l'adaptation au changement climatique dans les zones côtières vulnérables 

 
1 Les "bonnes pratiques" sont un système de marquage interne à l'AMCC qui met en évidence la 
contribution des projets à des sujets spécifiques. 



P RINCIPALES ACTIVITÉS 

Composante A - renforcement du cadre politique du secteur du changement climatique 

1)  Sous-résultat A1 : stratégie alignée et intégrée en matière de changement climatique 

Action A.1.1. Harmoniser les objectifs et les actions de la stratégie sur le changement climatique (SCCS 
2009) avec la stratégie de développement durable 2011 (SSDS). 
Action A.1.2. Classer les allocations financières liées au climat dans les plans d'investissement, les 
dépenses budgétaires, les objectifs et les indicateurs de suivi dans les secteurs, conformément à la 
SCCS/SSDS. 

2)  Sous-résultat A2 : amélioration de la gouvernance et de la responsabilité en matière de climat. 

Action A.2.1. Établir et adopter un nouveau cadre d'évaluation des performances (PAF) pour la mise en 
œuvre de la stratégie sur le changement climatique ; et créer un système de suivi et d'évaluation 
harmonisé avec le système de suivi et d'évaluation (M&E) pour la mise en œuvre de la SSDS, 

Action A.2.2. Accroître l'alignement et la coordination des contributions financières et techniques des 
donateurs au gouvernement dans le secteur et mettre en place un mécanisme de coordination avec les 
donateurs, 

Action A.2.3. Renforcer le Comité National de lutte contre le Changement Climatique et les principales 
parties prenantes pour améliorer la coordination, le pilotage et le suivi du secteur, dans le cadre de la 
SSDS ; 

3)  Sous-résultat A3 : amélioration de la capacité du gouvernement des Seychelles à planifier, accéder, 
fournir, surveiller et rendre compte du financement climatique. 

Action A.3.1. Améliorer les systèmes de suivi du financement de la lutte contre le changement 
climatique afin de renforcer l'efficacité et l'efficience des stratégies, sur la base de l'analyse des 
dépenses publiques liées au changement climatique. 
Action A.3.2. Réaliser un examen des dépenses publiques et des institutions liées au climat (CPEIR). 
Action A.3.3. Préparer un cadre de dépenses à moyen terme pour le secteur. 

 
4)  Sous-résultat A4 : Renforcement des capacités institutionnelles et organisationnelles du secteur pour 
soutenir la mise en œuvre de l'action climatique, principalement au niveau du Ministère de 
l'Environnement et de l'Energie.  

Action A.4.1. Mettre en œuvre un programme de renforcement des capacités pour le secteur, axé sur 
les Ministère de l'Environnement et de l'Energie. 
Action A.4.2. Améliorer la capacité des Ministère de l'Environnement et de l'Energie en matière 
d'adaptation côtière 

 
Composante B - soutenir l'adaptation au changement climatique dans les zones côtières vulnérables 
(PNUD) 

1)  Sous-résultat B1 : mise en place d'un plan de gestion intégrée du littoral 

Action B.1. Production d'un plan de gestion intégrée du littoral, comprenant une évaluation à grande 
échelle des risques d'érosion et d'inondation dans la zone du projet. 



2)  Sous-résultat B2 : Amélioration de la dynamique hydrologique et de la productivité des canaux et des 
zones humides, et augmentation de la capacité tampon des inondations 

Action B.2 : études hydrologiques et topographiques ; réhabilitation et élargissement des canaux d'entrée 
et de sortie ; conception et installation de systèmes de vannes à marée et des infrastructures associées ; 
construction de drains principaux ; réhabilitation et élargissement des canaux et des zones humides et 
aménagement paysager du littoral ; 

3)  Sous-résultat B3 : amélioration des bermes de plage 

Action B.3. Remodeler la berme de la plage, la stabiliser et la planter pour l'écosystème et la protection 
contre les inondations, le rechargement en sable de la plage si nécessaire. 

4)  Sous-résultat B4 : atténuation des effets des inondations côtières / de la contamination par l'eau salée 

Action B.4. Mesures de contrôle de la salinisation de l'aquifère et des zones humides et amélioration de 
la productivité des étangs de ferme et des zones humides ; renforcement de la capacité d'entretien et de 
gestion. 

RÉSULTATS OBTENUS 
[Rapport final 07/2020] 

• Les activités relatives à la révision et à l'harmonisation de la Stratégie des Seychelles en matière de 
changement climatique (SCCS) publiée en 2009 avec la Stratégie des Seychelles en matière de 
développement durable (SSDS) publiée en 2011 ont été abordées tout au long du projet. 

• Un soutien a été apporté à l'examen détaillé du changement climatique dans 19 plans sectoriels qui 
ont constitué une contribution essentielle à la stratégie nationale de développement. 

• Bien que cela n'ait pas été prévu au départ, le projet AMCC+ a apporté un soutien important à 
l'élaboration d'une nouvelle politique en matière de changement climatique, qui a abouti à 
l'approbation de la politique par le Cabinet des ministres. 

• Un premier schéma de classification des allocations financières liées au climat aux Seychelles a été 
élaboré.  

• Le rapport GCCA+ : "Seychelles Climate Change Strategy Interim Update" fournit un élément 
fondamental pour un cadre d'évaluation des performances. En outre, une analyse du système de 
budgétisation basée sur la performance des programmes (PPBB) a été effectuée.  

• Un système de " marqueurs climatiques " à utiliser dans la budgétisation nationale aux Seychelles 
a été développé.  

• Le projet a entrepris un examen des dépenses publiques et des institutions liées au climat (CPEIR). 
Il s'agit d'un outil de diagnostic utilisé pour évaluer les opportunités et les contraintes liées à 
l'intégration des préoccupations liées au changement climatique dans les processus d'allocation 
budgétaire et de dépenses aux niveaux national et infranational.  

• Soutien au ministère des Finances, du Commerce et de la Planification économique et au ministère 
de l'Environnement, de l'Énergie et du Changement climatique pour l'élaboration d'un cadre de 
dépenses à moyen terme pour le secteur climatique.  

• Le projet a entrepris une évaluation des besoins en capacités dans le domaine du changement 
climatique (CNA) et a élaboré un plan de renforcement des capacités.  

• Un total de 23 ateliers de formation auxquels ont participé 575 personnes ont été organisés au cours 
du projet. 

• Le projet a réalisé une évaluation organisationnelle, opérationnelle et de gestion pour le ministère 
de l'Environnement, de l'Énergie et du Changement climatique. 

• Un plan de gestion du littoral est complété. 



AMCC+ Community https://europa.eu/capacity4dev/gcca-community  

À propos du GCCA+ https://ec.europa.eu/international-partnerships/programmes/global-climate-
change-alliance-plus-gcca_en 
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